
Majo De Saedeleer:

“Ik heb echt mogen doen wat ik 
het allerliefste deed en wat zo 
dicht bij mijn hart lag.”
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In haar voorlaatste week bij Stichting Lezen veroverde ik een plaats in de drukke agenda van 
Majo De Saedeleer voor een interview over haar carrière, de liefde voor lezen en die voor 
Stichting Lezen. Als ze praat lijkt het verleiden tot lezen een moeiteloze kunst. Op 1 juni vierde 
ze haar laatste werkdag. Een einde, een nieuw begin.

U staat aan de vooravond van uw pensioen, hoe voelt dat?
Ik vind dat nog altijd een lelijk woord ‘pensioen’. (lacht) De laat-
ste weken zijn eigenlijk nog heel intens geweest. Er is een tijd 
geweest dat ik er heel bewust mee bezig wou zijn en me afvroeg 
wat ik nog allemaal wilde doen voor ik op pensioen ging. Ik kon 
niets meer uitstellen naar later. Er waren geen excuses meer om 
niet die dingen te doen die ik altijd al wilde doen. Sinds eind 
januari is het ook al duidelijk wie mijn opvolgster (Sylvie Dhaene, 
nvdr) wordt. zelf wou ze ook in haar huidige baan eerst een 
aantal mooie dingen afronden. 

Iets echt loslaten is je erbij neerleggen en denken “Dit is het nu 
geweest.” Ik heb dingen gedaan die ongetwijfeld goed waren 
maar ik heb ook dingen gedaan die anders en beter konden. In 
die laatste maanden ga ik geen wereldschokkende dingen meer 
presteren die de mensen hun idee over wat Stichting Lezen 
gepresteerd heeft, doet veranderen. Dit zal het geweest zijn. 
En daar heb ik vrede mee. Maar ik ga niet niets doen na mijn 
pensioen.

U hebt dus nog plannen?
Ik stel ze nog een beetje uit. Ik wil zeker die dingen doen die ik 
echt wil doen. Je hoort vaak dat gepensioneerden zeggen dat 
ze het veel drukker hebben dan voordien. Terwijl het mij juist een 
kans lijkt om je agenda bij de hand te nemen en daar baas over 
te worden. Ik deed hier verschrikkelijk veel dingen die ik graag 
doe maar op elke job zit ruis natuurlijk. Er zijn altijd dingen die 
er bij komen waar je nooit eerder aan gedacht had.

Hoe kijkt u terug op uw loopbaan?
Ik ben eigenlijk vooral dankbaar. Ik heb echt mogen doen wat 
ik het allerliefste deed en wat zo dicht bij mijn hart lag. Ik heb 
ook zo veel vertrouwen gekregen van de raad van bestuur en 
ik heb zo veel plezier gehad in het samenwerken met zo’n fan-
tastische ploeg. Dankbaar is het juiste woord.

Het verloop van uw carrière leest als een logische opeenvol-
ging van verschillende functies. Heeft u dat zelf ook zo ervaren?
Achteraf bekeken is dat inderdaad zo maar dat was niet 
gepland. Er zit een lijn in: kinderen, boeken en cultuur. Boeken 
waren echt wel mijn ‘ding’. Het was overwegend jeugdlitera-
tuur maar het had ook literatuur tout court kunnen zijn. Dat 
is wel een van mijn voornemens voor de toekomst: ik wil veel 
tijd doorbrengen tussen mijn boeken. Als ik terugkijk, kan ik 
zeggen dat ik blij ben dat ik de moed had om weg te gaan als 
het daar tijd voor was. Het is crisis nu maar het was toen in de 
loop van de jaren ook wel eens crisis. Om dan zo’n sprong in 
het diepe te wagen ... Ik wist ook niet altijd waar naartoe. Ik 
ben ook op plekken terecht gekomen waar ik al snel wist dat 
ik niet op mijn plaats zat. 

U bent gestart als leerkracht.
Ja, dat was toen vanzelfsprekend. De examens waren half juni 
gedaan en in augustus kreeg ik al een telefoontje. Ik heb toen 
drie jaar les gegeven. Ik was de eerste vrouw in een jongens-
school, een prachtige ervaring. Ik kwam net van de universiteit 
en stond in de hoogste drie jaren. Die jongens waren nauwe-
lijks jonger dan ik. Ik tweeëntwintig en zij zestien. Het was voor 
hen een stijlbreuk want ze waren alleen mannelijke leerkrach-
ten gewoon. 

Waar zal u altijd met warmte aan terug denken?
De mensen die je in dit vak ontmoet zijn mooie mensen, men-
sen die het goed voorhebben. Die met cultuur begaan zijn en 
vaak ook met kinderen en opvoeding. wat ik zeker meeneem 
zijn die vriendschappen. Ik heb ook nooit iets alleen gedaan. Ik 
heb geluk gehad om met zo’n team te mogen samenwerken, er 
stonden altijd knappe mensen naast mij. De energie van zo’n 
ploeg is ook hetgeen ik volgende maand het meeste zal mis-
sen. Daar ben ik mij enorm van bewust. Toen het einde in zicht 
kwam, was dat ook het eerste waaraan ik dacht. (zucht diep)
De laatste maanden waren ook niet bepaald de simpelste. De 
structuren waar het geld voor Stichting Lezen vandaan komt 
zijn verschoven. zoiets creëert andere energielijnen. Ik heb vaak 
stilgestaan bij wat ik achterlaat en hoe. zij moeten het nu op hun 
manier doen. Maar ik heb veel vertrouwen in de nieuwe directeur.

Heeft u uw opvolger mee gekozen?
Nee, dat vond ik niet juist. Er zijn wel gesprekken geweest met 
de raad van bestuur waar ze een zeker profiel voorstelden, daar 
kon ik dan mijn dagelijkse bezigheden tegenoverstellen. 

Toen het duidelijk was wie me ging opvolgen, ben ik een dag-
boek over mijn dagelijkse bezigheden begonnen. De projecten 
en de bibliotheek dat zijn zaken die ze allemaal wel te horen zal 
krijgen van de medewerkers, maar het leek me wel interessant 
om te zien waar je tijd als directeur van Stichting Lezen naar toe 
gaat. Er was een comité samengesteld met drie bestuurders en 
twee externen. Na de eerste gesprekken, vertelden ze me hoe 
ze naar elk van de kandidaten keken. Ik kende Sylvie niet dus ik 
kon daar weinig tegenin brengen. (lacht)

Waren er veel kandidaten?
49! Een paar maanden daarvoor hadden we een vacature uitge-
schreven voor een junior medewerker en toen hadden we 284 
kandidaten, enorm veel. Als je Stichting Lezen wil flatteren dan 
zegt dat iets over de aantrekkingskracht van Stichting Lezen. 
Maar het zegt natuurlijk ook iets over de arbeidsmarkt. 

In 2002 werd Stichting Lezen opgericht. Welk traject is daar-
aan vooraf gegaan? 
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Minister Anciaux had met zijn administratie eigenlijk eerst het 
plan opgevat om de drie organisaties die bezig waren met lees-
bevordering en jeugdliteratuur te laten samensmelten. Na enkele 
gesprekken met de bestuurders in kwestie bleek al snel dat de 
bedrijfsculturen te veel van elkaar verschilden. Omdat ook de 
takenpakketten te uiteenlopend waren, heeft men dat plan snel 
laten varen. Daarna heeft het kabinet met de administratie een 
vzw opgericht. Daar werd dan een raad van bestuur samen-
gesteld die redelijk breed was: een journalist, iemand uit de 
bibliotheeksector, het onderwijs, iemand vanuit de academische 
wereld, enz. En het is die raad van bestuur die de vacature van 
directeur heeft uitgeschreven. Ik heb toen mee gesolliciteerd. 

Hoe waren de eerste jaren voor Stichting lezen?
Aanvankelijk bestond het Centrum voor Jeugdliteratuur ook nog. 
Maar omdat Nederland zijn Stichting Lezen had, creëerde een 
Vlaamse Stichting Lezen in de constructie van de Nederlandse 
Taalunie, natuurlijk wel extra mogelijkheden. Ik heb het Minister 
Anciaux nooit gevraagd maar dat moet zeker de inspiratie 
zijn geweest. Maar we hadden hier dus nog een Centrum voor 
Jeugdliteratuur. En er was niet zo veel geld voorhanden zodat 
de minister niet uit het niets een organisatie kon opbouwen. Hij 
heeft toen de leesbevorderingsprojecten die bij het Centrum 
voor Jeugdliteratuur hoorden, overgebracht naar Stichting 
Lezen. Dat waren de Jeugdboekenweek, de Kinderjury en de 

Voorleesweek. Het Centrum voor Jeugdliteratuur was zo enkel 
nog een archief en museum voor Vlaamse Jeugdliteratuur, zoals 
het oorspronkelijk ook bedoeld was. In 2006 is dan vanuit het 
Centrum voor Jeugdliteratuur de vraag gekomen om te praten 
over de mogelijkheid om zich bij Stichting Lezen aan te slui-
ten. Op die manier zou ook de vakbibliotheek en de kennis die 
daarbij hoorde weer onder één dak zitten. En dat konden we 
dan weer goed gebruiken bij de projecten van Stichting Lezen. 
Het is een heel vredig samengaan geworden. Het Centrum voor 
Jeugdliteratuur was klein, er waren nog maar drie mensen over, 
en ze waren vooral hun kans op zichtbaarheid kwijt. Alle drie 
werknemers van het Centrum voor Jeugdliteratuur werken hier 
nog altijd. Die ontwikkeling was voor iedereen vanzelfsprekend. 
Nu ik er aan denk, ik ben op een eerste juni begonnen en ik stop 
nu ook op 1 juni. De cirkel is rond. (lacht)

Zijn er verschillen tussen Stichting lezen Nederland en Stichting 
Lezen Vlaanderen?
wij kunnen niet subsidiëren bijvoorbeeld. De laatste jaren is het 
ons wel gelukt om hier en daar te kunnen sturen in de richting 

van onderzoek. Terwijl Stichting Lezen in Nederland een derde-
lijnorganisatie is die van bovenaf kijkt waar er onderzoek nodig 
is. zij organiseren ook geen Jeugdboekenweek of Kinderjury. 
De Voorleesweek doen ze wel. Maar de andere twee projec-
ten zitten daar bij de commerciële tegenhanger, de CPNB (de 
Stichting Collectieve Propaganda van het Nederlandse Boek, 
de Nederlandse tegenhanger van Boek.be). wij zijn van meet 
af aan een projectorganisatie geweest, terwijl Stichting Lezen 
in Nederland een sturende functie heeft. 

wij hebben de Boekenzoeker gestart en Nederland is daar mee 
ingestapt. Op boekenzoeker.org kunnen kinderen tot achttien 
jaar zich laten inspireren voor een goed boek. Dat gaat prima. 
Het boekenaanbod is hetzelfde in Vlaanderen en Nederland, 
het zou toch al te dwaas zijn dat we alle twee een aparte zoek-
machine maakten? 

Zijn er nog gelijkaardige organisaties in het buitenland?
we zijn op dit moment lid van twee internationale platformen. 
Het ene spitst zich toe op leesbevordering, het andere op jeugd-
literatuur. Het jeugdliteratuurplatform is IBBY, bestaat o.m. uit 
bibliotheekgerichte organisaties en is op een internationaal vlak 
bezig met de verspreiding van kwaliteitsvolle kinderboeken. Het 
platform werd kort na de Tweede wereldoorlog opgericht door 
een Joodse vrouw, Jella Lepmann. ze wilde de verstandhouding 

onder mensen versterken door kinderen mekaars kinderboeken 
in handen te geven. 

En dan even oud als Stichting Lezen is EU Read, dat bestaat 
uit tien west-Europese landen. Terwijl IBBY in een zeventigtal 
landen wereldwijd actief is: van China tot Latijns-Amerika, ... 
Met de hele EU Read hebben we ons kandidaat gesteld voor 
een Europees project. Dat is ons ook toegekend zodat we in 
de toekomst ook Europese grants kunnen krijgen. En dat spitst 
zich toe op leesbevordering. De inspiratie voor ons BoekBaby’s-
project komt bijvoorbeeld uit Groot-Brittannië. ‘Bookstart’ 
heet het daar. zij hebben dit project er meteen laten volgen 
door onderzoek en die resultaten waren verbluffend. De tien 
landen die lid zijn van EU Read hebben allemaal een eigen 
vorm van Bookstart. En vorig jaar was het in alle landen ook 
het Voorleesjaar. EU Read is een heel sterk platform. Je hoort 
elkaars plannen en ervaringen en je begint na te denken hoe 
je zoiets zelf kan doen. De Duitse Stiftung Lesen krijgt bij-
voorbeeld amper subsidies. zij organiseren dan wel vaak wed-
strijden want sponsors hebben dat graag. Bij ons waren het 

“WIJ zIJN GEEN BELANGENBEHARTIGER VAN 
BIBLIOTHEKEN OF DE AUTEURS. HET IS DE LEzER DIE 
CENTRAAL STAAT.”
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afgelopen jaar 23 procent van onze inkomsten ‘eigen inkom-
sten’. De rest waren subsidies. Dat creëert meteen een andere 
dynamiek. En dat heeft zijn effect op projecten en hoe je die uit-
rolt. Om BoekBaby’s nog eens als voorbeeld te nemen: Stiftung 
Lesen verdeelt de pakketten via de kinderartsen. ze hebben 
niet zo’n sterke Kind en Gezin als wij dus mensen gaan er snel-
ler naar een kinderarts. Maar dat heeft ook gevolgen. we wil-
len niet dat Boekbaby’s een puur cadeautjesproject is, het is 
de bedoeling dat je met je kind in boeken kijkt, dat je praat, 
interactie is belangrijk. Als dit niet goed lukt, kunnen wij nog 
via Kind & Gezin bijsturen. Bij een pediater houdt het misschien 
eerder op. Het is interessant om alle verschillen te zien en je 
eigen situatie daaraan af te meten: wat zijn de voordelen, wat 
kunnen we corrigeren?

Heeft u een favoriete project? 
Dat mag je niet vragen. Een project zoals de Jeugdboekenweek 
hebben we geërfd. we hebben dat natuurlijk niet gelaten zoals 
het was. En sommige jaren lukt het heel goed met het thema en 
vind je een hele leuke partner, andere jaren lukt dat minder. Je 
zoekt elk jaar opnieuw naar de best mogelijke invalshoek. Toen 
we de Kinderjury overnamen van een groep vrijwilligers ging 
het alleen om Vlaamse boeken, Vlaamse auteurs en Vlaamse 
uitgevers. Terwijl een kind daar niet mee bezig is. wij hebben 
dat veranderd: alle boeken die in het Nederlands beschikbaar 
zijn komen nu in aanmerking. Dat idee heeft op wat weerstand 
gestuit indertijd en af en toe duikt dat nog op. Maar Stichting 
Lezen heeft van begin af aan gezegd dat het de lezers zou 
bedienen. wij zijn geen belangenbehartiger van bibliotheken of 
de auteurs. Het is de lezer die centraal staat. De lezer heeft toe-
gang tot een markt die veel ruimer is dan enkel die van Vlaamse 
auteurs en uitgevers.

Met BoekBaby’s zijn we in 2005 van start gegaan. we rolden een 
pilootproject uit in tien gemeenten dat twee jaar duurde en dat 
werd opgevolgd door onderzoek. Boekbaby’s is een welvarend 
kind. (lacht) Maar neem een project zoals O Mundo, daar was 
de tijd echt rijp voor! we brengen een internationale collectie 
van prentenboeken naar multiculturele scholen en de openbare 
bibliotheken. we stelden vast dat er zo veel kinderen zijn die een 
andere thuistaal hebben dan het Nederlands, terwijl op school 
alles Nederlands is. Maar als we alle kinderen zelfvertrouwen 
willen geven en als we daarbij willen voortbouwen op wat ze 
al kunnen dan moeten zij ook een keer kunnen zeggen tegen 
de klas wie zij zijn. Als je dan bijvoorbeeld een Bulgaars boek 
in de klas hebt, dan kan het kind zeggen “dat komt vanwaar ik 
kom!” zoiets doet ook deugd voor Vlaamse kinderen want hun 
oogjes gaan ervan open.

we hebben met Stichting Lezen geen dingen gedaan die we 
niet interessant vonden of waar we geen mogelijkheid in zagen. 
Misschien is het daarom dat ik zo tevreden ben geweest met 
mijn werk. Men heeft ons echt heel veel vertrouwen gegeven. 
we zijn ooit een project begonnen voor beroeps- en technisch 
onderwijs, waar men echt niet van jeugdliteratuur wakker ligt. 
Dat is zoeken geweest en dat is het nog altijd ... Het is ook een 
pijnpunt dat beleidsdomeinen zoals cultuur en onderwijs niet 
dichter bij elkaar (kunnen) staan. wij trekken met een project 
als O Mundo of de Jeugdboekenweek naar de scholen, maar 
als het de leerkracht in kwestie niet interesseert stopt het ver-
haal. Naar aanleiding van de Jeugdboekenweek maken we een 
keuzelijst en een boekenpakket dat leerkrachten aan een vrien-
delijke prijs kunnen kopen. En we overtuigen de leerkrachten 
door duidelijk te maken met welk boek ze welke eindtermen 
kunnen realiseren. zo proberen we het uit hun hoofd te krijgen 
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> lees verder p. 34

dat lezen iets is dat er maar bij komt. Nee, lezen maakt echt 
wel iets mogelijk. Cultuur en onderwijs zouden meer op één lijn 
moet staan wat betreft leesbevordering. Dat is ook anders in 
Nederland. zij hebben één ministerie voor Onderwijs, Cultuur, 
en maatschappelijk welzijn.

U hebt de liefde voor lezen en boeken ook doorgegeven aan 
uw kinderen?
Ik heb drie kinderen en het zijn allemaal omnivoren. De jong-
ste leest het minst, dat is meer een buitenmens. En mijn oudste 
leest het meest. waar ik vroeger aan haar dingen suggereerde, 
geeft zij mij nu tips. Die is nooit zonder boek op stap, die kan 
niet zonder. Maar er is geen van de drie die zegt dat boeken 
verleden tijd zijn. Daar ligt ook onze ambitie, niet alleen bij mijn 
eigen kinderen en kleinkinderen, maar alle kinderen zo vroeg 
mogelijk positieve ervaringen met lezen, voorlezen en boeken 
te geven zodat lezen altijd een mogelijkheid blijft. Dat ze de 
herinnering bewaren dat het interessant was, een mooi moment, 
gezellig, ... Je leven gaat door hoogtes en laagtes, momenten 
met tijd en momenten zonder tijd. Maar dan blijft lezen altijd 
een optie. En natuurlijk lees je niet heel je leven evenveel, dat 
hoeft ook niet. Een ouder of leerkracht die zegt “jij houdt toch 
van vreemde landen, je moet dat maar eens lezen”. Dan kan 
er nog iets gebeuren, ook bij een jongere die meent dat lezen 
niets voor hem is. Inspelen op specifieke belangstelling, dat is 
ook wat Boekenzoeker doet. “Hou je van lezen of hou je niet 
van lezen?” Als je zegt “jawel” dan kom je uit bij de genres. Als 
je “nee” antwoordt krijg je onderwerpen, bijvoorbeeld “Vind je 
film of sport wel interessant? Daar zijn boeken over. ”

Zijn er ook projecten geweest waar jullie wel achterstonden 
maar die niet van de grond geraakten?
Op dit moment liggen de projecten voor het beroepsonderwijs 
plat. Je moet er extra veel inspanningen voor doen en we zijn 
helemaal afhankelijk van de leerkracht. Als die denkt “lezen, 
daar heb ik geen tijd voor”, dan houdt het op. Het vraagt veel 
energie voor een betrekkelijk klein bereik. Nieuwe media wor-
den steeds belangrijker en als je er werkelijk iets mee wil doen, 
buiten amusement, dan moet je er verdomd goed voor kun-
nen lezen. Het kunnen en het graag doen, gaan hand in hand. 
Je moet het kunnen om het graag te doen en om het graag 
te doen moet je een zekere kennis hebben. Daar zou ik graag 
meer leerkrachten van overtuigen: zoek welke onderwerpen 
hen interesseren en ga daar op in. Maar dat vraagt natuurlijk 
ook wel wat leerkrachten, moeten weten wat er op de markt 
is en wat er te vinden is in de bibliotheek. Om een geslaagde 
match te maken moet je niet alleen de kinderen goed kennen 
maar ook het aanbod. 

Een vraag die ik steeds krijg — jij stelt ze gelukkig niet — is of 
de nieuwe media een bedreiging zijn voor het lezen? Kinderen 
hebben meer aanbod om hun vrije tijd door te brengen dan 
enkel buiten te spelen of te lezen. En je kan er mee bezig zijn 
maar als je dieper wil gaan dan enkele spelletjes spelen, dan ga 
je dat lezen toch onder de knie moeten hebben. 

Dat sluit naadloos aan bij mijn vraag over tendensen in het 
leesgedrag. 
Er is recent een onderzoek gepubliceerd van Jan van Coillie 
over lagereschoolkinderen in Brussel. Hij stelde hen de vraag 
waar ze hun vrije tijd mee doorbrengen, en hoe groot of klein de 
plaats is die lezen daarin inneemt. Er waren een paar resultaten 
waarvan we al op de hoogte waren. zo zijn allochtone jonge-
tjes liever bezig met computers en e-devices dan met papier. 
Maar het aanbod is groter geworden en er wordt meer van alle 
mogelijkheden gebruik gemaakt. Het is dus zeker veranderd. 
Met omnivoren is niets mis. 

Ik erger me wel eens aan de manier waarop lezen op sommige 
scholen aangeleerd wordt. De methode om te testen hoe ver 
kinderen staan is ronduit triest. Help je daar de kinderen mee 
die extra hulp nodig hebben? Of bevries je ze op een bepaald 
punt? want met die AVI-niveau’s weten ze verdomd goed waar 
ze staan in de klas. Ik zou ook graag zien dat ze in de bibliothe-
ken die AVI-boeken verdelen over de rekken, tussen de ‘gewone’ 
boeken. Maar het is ingeburgerd bij de juffen. Als bibliothecaris 
heb je dan al veel nodig om daar tegenin te gaan.

En dan is er nog de te beperkte aandacht voor boeken en ver-
halen in de lerarenopleiding. Daar ben ik ook ongelukkig om. 
Leescultuur komt niet in elke lerarenopleiding aan bod. En zeker 
niet elke student leest graag. Maar kan jij je een turnleerkracht 
voorstellen die zelf niet gaat joggen of een clubje van amateur-
voetballers traint? Maar je kan wel een onderwijzer zijn die niet 
van lezen houdt. Stichting Lezen is nog niet tot aan het einde 
van haar Latijn! (lacht)

Hoe ziet de toekomst eruit voor Stichting Lezen?
De middelen komen nu langs het Vlaams Fonds voor de Letteren 
en niet meer rechtstreeks van het Participatiedecreet. Er zal 
hier heel hard gewerkt worden om duidelijk te maken dat die 
middelen ook heel hard nodig zijn. we zijn altijd een beetje 
afhankelijk van overheden die ons werk belangrijk vinden. Maar 
kinderen zijn vaak maar nieuws als ze slecht nieuws zijn. Voor 
de Kinderjury verzamelen we 1500 kinderen in een cultuurcen-
trum maar we krijgen daar geen journalist voor. Cultuur is niet 
de gemakkelijkste sector om voldoende middelen en aandacht 
voor te genereren.
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> Vervolg van p. 18

Terwijl elke politieker op het slotdebat van 
de Staat van het Boek leesbevordering toch 
de allerhoogste prioriteit gaf.
Ja, we zullen zien. (lacht) ze snappen het, 
dat wel. En laten we maar geloven dat ze het 
belangrijk vinden. Ook het Boekenoverleg 
heeft gezegd dat het het voornaam vindt. 
Het is de eerste prioriteit in het memoran-
dum. we hebben volgende week dinsdag 
een studiedag over leesbevordering en over 
aandacht voor kwetsbare groepen. Die zou 
de basis moeten leveren voor het actieplan van een breed gedra-
gen leesbevorderingsbeleid. we willen het heel graag van hieruit 
trekken. Maar welzijn is een logische partner en Economie net 
zo goed, je bevolking moet kunnen lezen. Kunnen lezen is soms 
een beetje verpest omdat het een schoolvak is. Het is niet meer 
dan juist dat het een schoolvak is want het is zo essentieel. Maar 
als je als kind niet gelukkig bent op school of je bent met al die 
dingen niet mee of je vindt het saai … En als je het op school 
allemaal nog moet ontdekken dan heb je thuis al veel gemist. 
want één van jouw eerste vragen was “waar begon het alle-
maal?” Als ik dan terugblik dan heb ik alles meegekregen wat 
wij, Stichting Lezen, graag zouden zien. Ik had een grootvader 
die heel gek op mij was en mij aanmoedigde. Mijn vader las en 
hij was echt van de wereld als hij las. we werden aangemoedigd 
om naar de bibliotheek te gaan en ik ben opgegroeid in het huis 
waar mijn moeder en haar twee zussen zijn opgegroeid. En zij 
hadden blijkbaar ook al boeken en die stonden daar nog steeds. 
Dus ik had ook al boeken onder mijn ogen. Ik had rolmodellen, 
toegang tot boeken en er was zelfs boekbezit.

Is er nog een goede raad die u uw opvolger zeker zou willen 
meegeven? 
Ik kan me niet van de indruk ontdoen dat er op dit moment heel 
veel druk is voor overleg, in allerlei vormen. Er zijn netwerken 
die uitmonden in actie. Maar nu zie ik vooral veel overleg dat 
uitmondt in rapporten. De sterkte van Stichting Lezen is dat het 
een projectorganisatie is. Dat we dingen aanbieden en doen. 
Onze overlegpartners zijn ook diegenen die het project samen 
met ons realiseren. Ik zou niet graag zien dat Stichting Lezen 
alleen maar een praatorganisatie wordt waar de hand niet aan 
de ploeg geslagen wordt. Als je bijvoorbeeld over kansarmen 
praat, dan waarschuwt iedereen die in de welzijnssector werkt 

“leg niets op van bovenaf, zorg dat de dingen groeien. Bouw het 
op vanuit de netwerken van iedereen die betrokken is.” Ik weet 
niet of de plannen van ministers altijd uitmondt in daden. Ik zie 
veel organisaties alleen maar praten en overleggen. 

Kan de link met andere beleidsdomeinen zoals Economie, 
Welzijn en Onderwijs in de toekomst concreter gemaakt wor-
den? 
Soms denk ik dat ik naïef ben als je ziet hoe ministers uiteinde-
lijk altijd alleen voor hun eigen terrein gaan. Ook deze keer zeg-
gen we het in ons memorandum: welzijn moet mee, idem dito 
voor Innovatie, Onderwijs, Cultuur, … Dat moet, willen we iets 

bereiken, maar ik word soms moedeloos. Ik zie dat het de afge-
lopen twaalf jaar maar heel zelden gelukt is met de bestaande 
structuren van Onderwijs en Cultuur. Er was wel een soort van 
akkoord tussen beide beleidsdomeinen maar ik heb er nooit iets 
van gemerkt. En onderwijs zit op zich al complex in elkaar. Er is 
het gemeenschapsonderwijs, het vrij onderwijs dat erg krachtig 
is. Misschien moet je met de Guimardstraat gaan praten in plaats 
van de minister van Onderwijs. Maar daar hebben ze dan weer 
geen middelen. Op dit moment ben ik daar niet optimistisch 
over. Als wij het al niet merken, wie dan wel? 

Zijn er dingen die u, achteraf bekeken, graag anders had aan-
gepakt? 
Ik was soms te ongeduldig. wat het commerciële luik betreft, 
heb ik onvoldoende oog gehad voor hun vragen en noden. Het is 
nooit goed gelukt met de commerciële kant. Je kan zeggen dat 
het goed is dat ik Stichting Lezen uit de commerce heb gehou-
den maar het had misschien op een andere manier gekund. Ik 
wil blijven geloven dat er uitgevers zijn die alleen maar voor 
het beste willen gaan. Maar we hebben mekaar nooit gevonden. 
Op kleine schaal wel maar niet structureel. Integendeel, soms 
hebben ze ons beconcurreerd. En dat kan samenhangen met 
mijn stijl en temperament enzovoort, maar als je op dit punt 
terugkijkt naar wat het geweest is dan denk ik dat ik af en toe 
wat beter had moeten luisteren. Ik bestuurde mijn eigen trein 
nogal. (lacht) 

Heeft (jeugd)literatuur u jong gehouden? 
In het begin was ik veel met jeugdliteratuur bezig maar de laat-
ste jaren lees ik vooral volwassenenliteratuur. Er zijn hier in mijn 
ploeg veel mensen die thuis zijn in de jeugdliteratuur. Er zijn een 
aantal vanzelfsprekende thema’s die steeds terugkomen. Als 
je pas begint dan is dat fris en verrassend. Maar na een poosje 
denk je dat het al eens hebt gelezen. Ik heb het stigma ‘jeugd-
literatuur’ meegekregen maar de laatste jaren is slechts tien 
procent van wat ik lees jeugdliteratuur. De beste jeugdschrijvers, 
zoals een Joke van Leeuwen, weten nog hoe het was om kind te 
zijn en kunnen nog denken zoals een kind. En hoe ongelukkig je 
je dan kan voelen. zulke boeken vind ik wel de moeite om aan 
de kleinkinderen door te geven. ze moeten toch zeker Astrid 
Lindgren, Toon Tellegen en Joke van Leeuwen kennen. En als 
ze plezier hebben aan de rest is dat ook goed. Maar sommige 
dingen ga ik ze niet cadeau geven. (lacht) Diegene die geeft 
mag kiezen! 
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